
Vèncer sense convèncer?
written by Jordi Badia Pujol | 10 de febrer de 2018
En  una  entrevista  al  Punt-Avui,  la  setmana  passada,  el
periodista Raül Garcia demana al prestigiós gramàtic Josep
Ruaix  que  parli  de  la  polèmica  dels  diacrítics:  «Els
diacrítics  serveixen  per  a  la  claredat,  per  a  evitar
ambigüitats i, és clar, si se’n treuen es creen ambigüitats.
De manera que jo encara n’hi hauria afegit algun.» Clar, sense
ambigüitats.

El  24  d’octubre  de  2016  l’Institut  d’Estudis  Catalans  va
aprovar la nova Ortografia catalana, que, entre més novetats,
prescrivia una reducció dràstica de mots amb accent diacrític.
Després de quinze mesos llargs, ja es pot començar a comprovar
quin succés ha tingut aquesta modificació. Sense afany d’ésser
exhaustiu ni científic, voldria simplement fer un cop d’ull a
la situació.

Es pot dir que la supressió dels diacrítics s’ha imposat en la
majoria de mitjans de comunicació catalans. I tanmateix, hi
ha, si més no, dues excepcions notables: el diari electrònic
VilaWeb i el setmanari El Temps, els dos principals mitjans
amb una voluntat insubornable d’abastar la nació completa, els
Països Catalans:
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Però en els mitjans barcelonins, com dèiem, les modificacions
ortogràfiques s’han implantat. Això no vol dir que, ara i
adés, no hi vegem lapsus. Fins i tot, de vegades, amb accents
que no defensen ni els partidaris de la claredat diacrítica:

Lapsus  crítics  en  temps  de  reformes  diacrítiques.
pic.twitter.com/uQfy054MCq

— Gabriel Bibiloni (@bibiloni) December 20, 2017

I fora dels mitjans, quin ús en fa, la gent, dels diacrítics?
Fa de mal dir. Podríem recercar a Google i demostraríem que
accents  com  aquests  que  acabem  de  veure  es  mantenen  molt
majoritàriament, però qui pot assegurar que, amb el pas del
temps, persistiran? De moment, això sí, constatem una certa
resistència de periodistes i escriptors, una resistència que
hauria  de  fer  veure  que  mesures  com  aquesta  no  es  poden
imposar si no són ben acordades i acceptades i, sobretot, si
no són necessàries.

Un exemple. Per Nadal, VilaWeb va presentar una llista de dos-
cents llibres recomanats pels editors de tot el país. Entre
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aquests  dos-cents  títols,  únicament  n’hi  havia  dos  que
duguessin un mots amb accent condemnat. Doncs sapigueu que
tots dos es publiquen encara amb l’accent: Neu, óssos blancs i
alguns homes més valents que els altres i Jo sóc així i això
no és un problema. Per pensar-hi…

Sorprèn més encara quan de comprovar que les modificacions no
han arribat ni tan sols a certes obres de consulta oficials.
Per començar, cap dels canvis ortogràfics no s’ha implantat en
les obres oficials de fora del Principat. N’és un exemple
el Diccionari Normatiu Valencià, de l’Acadèmia Valenciana de
la  Llengua,  on  no  trobem  cap  petja  de  les  modificacions
ortogràfiques:

En veient això, no podem estar de demanar-nos si, abans de
decidir  els  canvis  ortogràfics,  hi  va  haver  acord  amb
l’Acadèmia  o  no.

Però el cas és que fins i tot dins les obres de l’Institut
d’Estudis Catalans, hi trobem anomalies. Si ja en la versió
electrònica del DIEC els accents decretats incorrectes no van
desaparèixer fins al cap de força mesos, avui encara podem
comprovar que es mantenen en obres de consulta pròpies, com
ara el Corpus Textual Informatitzat de la Llengua Catalana.
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És  xocant  també  que  en  eines  tan  usades  com  l’Optimot
(dependent de la Generalitat de Catalunya), hi trobem encara
els accents prohibits; per exemple, en el diccionari castellà-
català de la GEC:
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I  si  sortim  dels  manuals  que  podem  considerar  oficials,
observem  que  tampoc  no  ha  integrat  cap  canvi  una  eina
informàtica  tan  usada  com  el  corrector  i  verificador
ortogràfic de Softcatalà (molt recomanable, no em cansaré de
dir-ho):

Però si hi ha un corrector informàtic divulgat de debò és el
del  processatext  Word,  on  també  resisteixen  tots  els
diacrítics,  ara  com  ara:
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Si el Word continua senyalant faltes no oficials, Twitter
continua dient «Dóna una ullada», sense el pronom hi, però amb
un accent que ens ajuda a entendre de seguida que dóna és un
verb i que es pronuncia amb o tancada:

I, ja que en parlem, acabem amb uns quants exemples extrets de
Twitter. Ens adonarem de seguida que, al cap de quinze mesos
llargs, molta gent no fa cas de la supressió dels diacrítics.
És manca d’informació? És un descuit? Vés a saber (ai, «Ves a
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saber»)…  Ves  que  no  sigui  rebel·lió  (atenció  al  primer
piulet!):

Sóc periodista i sempre he entès que hi ha límits, com la
privacitat, que mai s’han de violar. Sóc humà i hi ha moments
que també jo dubto. També sóc el President i no m’arronsaré
ni em faré enrere, per respecte, agraïment i compromís amb
els ciutadans i el país. Seguim!

— krls.eth / Carles Puigdemont (@KRLS) January 31, 2018

Quina il·lusió avui si hagués pogut votar al @parlament_cat
Ho seguim des de l'exili forçat amb tota l'energia que ens
dóna recuperar el nostre parlament

— Lluís Puig i Gordi (@PuigGordi) January 17, 2018

Ya he votado. O nosotras o el Rey. Adéu Borbons. VISCA LA
REPÚBLICA! ✊️ cc/@CasaReal pic.twitter.com/MK1apGNYbN

— Albano-Dante Fachin (@AlbanoDante76) December 21, 2017

Han vingut a manifestar-se a Barcelona perquè ells creuen que
allò que els fa definitivament mereixedors d’un augment de
sou és el que van fer a Catalunya. Tornar a l’escenari del
mèrit professional els dóna autoritat moral davant la seva
opinió pública per demanar més diners.

— Eduard Voltas (@eduardvoltas) January 20, 2018

Merda, ja arriba l’etnicisme… pic.twitter.com/3f4714Pfs6

— Oriol Bäbler (@Obabler) December 22, 2017
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